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Geachte	leden	van	de	gemeenteraad,	college	van	B	&	W,	ambtelijke	organisatie	en	zij	die	
ons	momenteel	via	de	live-stream	volgen.	De	PvdA	vindt	het	fijn	en	goed	dat	we	weer	bij	
elkaar	zijn	en	samen	het	debat	voeren.		Op	dit	moment	zitten	we	midden	in	een	crisis,	maar	
deze	crisis	is	geen	excuus	om	stil	te	staan	en	om	bij	de	pakken	neer	te	gaan	zitten.	Inwoners	
zijn	nog	steeds	op	zoek	naar	een	woning,	leerlingen	wachten	op	onderwijs	in	goede	
gebouwen	en	zorgvragers	hebben	ondersteuning	nodig.	Juist	nu	moeten	we	nog	meer	
initiatief	tonen,	wat	we	dan	ook	zullen	doen.	

We	willen	graag	opmerken	dat	we	de	inhoud	van	deze	VJN-2021	en	de	titel	van	harte	
ondersteunen.	VJN’s	gaan	meestal/vaak	over	geld	en	economische	groei,	nu	waait	er	een	
andere	wind,	naast	economische	groei	wordt	er	ook	evenwicht	gezocht	tussen	al	die	andere	
belangrijke	waarden,	het	college	noemt	dan	ook	terecht	milieu,	gezondheid	en	welbevinden.	

Leren	van	de	vorige	crises	door	anticyclisch	te	handelen,	dit	maakt	dat	we	met	voorstellen	
komen	om	dit	handelen	te	versnellen	en	te	financieren.	Een	tweetal	moties	liggen	er	voor	
klaar.	Voordat	we	deze	indienen	gaan	we	o.a.	in	op	de	organisatie	van	het	sociaal	domein	en	
het	nieuwe	werken.		

Het	nieuwe	werken:	

De	BV-Nederland	werkt	veel	meer	thuis	dan	voorheen,	in	sommige	sectoren	werkt	men	nu	
zelfs	meer	dan	75%	thuis.	Ook	onze	ambtenaren	werken	nu	meer	thuis.	De	verwachting	is	
dat	na	de	crises	het	nieuwe	thuiswerken	geformaliseerd	gaat	worden.	We	zien	graag	in	het	
najaar	een	notitie	tegemoet		van	het	college	hoe	zij	denkt	hiermee	om	te	gaan	en	wat	dit	
mogelijk	gaat	betekenen	voor	de	huidige	formatie,	huisvesting	en	de	kosten.	Immers	een	
gemeentehuis	dat	voor	meer	dan	50%	leegstaat	blijft	wel	drukken	op	de	begroting.	

Sociaal	Domein:	
De	afgelopen	jaren	zijn	op	dit	terrein	niet	makkelijk	geweest.	We	kregen	een	lastige,	bijna	
ondoenlijke	opdracht	mee	van	het	Rijk.	Inmiddels	heeft	het	College	de	weg	in	geslagen	van	
normaliseren,	voorkomen	en	samenwerken/innoveren	die	gepaard	gaan	met	nieuwe	
ontwikkelingen.		

Over	een	grote	ontwikkeling	zijn	we	huiverig.	Want	ergens,	gedurende	het	proces	van	de	
afgelopen	jaren,	is	het	college	de	weg	ingeslagen	om	in	het	sociaal	domein	zoveel	mogelijk	
buiten	de	deur	te	organiseren.	De	Jeugdwet	was	als	eerst	aan	de	beurt	met	Buurtzorg	Jong.		

Zes	maanden	na	de	start	van	Buurtzorg	Jong	zijn	we	begonnen	aan	de	Wmo	en	
Participatiewet.	In	de	Wmo	wordt	gewerkt	aan	ontschotting,	aan	een	nieuwe	samenwerking	
met	een	zorgverlening,	aan	een,	jawel,	nieuwe	organisatie	buiten	de	gemeentelijke	
organisatie.	En	ook	in	de	Participatiewet	wordt	gewerkt	aan	de	transformatie,	met	als	
oplossing:	een	nieuwe	organisatie	buiten	de	gemeentelijke	organisatie.	Wij	vragen	ons	af	of	
dit	“buiten	de	organisatie	zetten”	wel	de	juiste	weg	is.	

Met	deze	keuze	gaat	u	namelijk	voorbij	aan	de	tijdsgeest:	dat	de	economische	vrijheid	en	
marktwerking	de	publieke	sector	flink	heeft	uitgekleed.	Dat	daarom	de	overheid	wordt	
herontdekt	als	schepper	van	waarde,	welzijn	en	welvaart.	Dat	diensten	zoveel	mogelijk	in	
huis	worden	gehaald:	dichtbij,	zodat	expertise	de	kern	wordt	van	de	gemeente	en	zodat	
sturen	direct	kan,	en	niet	via	een	omweg.	De	herwaardering	van	de	publieke	sector.	



Veel	politici,	burgers	en	economen	constateren	dat	privatisering	van	overheidsdiensten	
doorgeschoten	is	en	in	een	aantal	gevallen	op	een	mislukking	is	uitgelopen.	De	meeste	
publieke	diensten	lenen	zich	er	domweg	niet	voor.	Natuurlijk.	Zolang	we	marktwerking	slim	
inzetten,	kan	het	een	prachtig	instrument	zijn	om	bepaalde	maatschappelijke	of	
economische	doelstellingen	te	bereiken.	Daar	staat	tegenover	dat	een	verkeerde	toepassing	
vaak	desastreus	uitpakt.		

Volgens	het	college	wordt	de	nieuwe	aanpak	effectief	en	vooral	een	verbetering	voor	onze	
inwoners.	Ligt	hier	de	opvatting	achter	dat	het	voor	inwoners	en	bestuur	eenvoudiger	en	
overzichtelijker	is	door	het	in	partjes	te	knippen?	In	het	laatste	geval	moet	er	een	goed	
onderscheid	zijn	tussen	beleid	en	uitvoering,	waarbij	we	het	beleid	veel	meer	moeten	
integreren.		

Maar	op	dit	moment	hebben	wij	nog	vooral	een	hoop	vragen.	Want	hoe	ziet	onze	relatie	
met	de	uitvoeringsorganisaties	eruit?	Hoe	houden	we	grip?	Hoe	voorkomen	we	verkokering,	
want	houden	maatschappelijke	problemen	zich	wel	aan	de	indeling	die	wij	bedenken?		
Daarom	wil	de	PvdA	een	uitgebreide	definiëring	van	welke	publieke	belangen	gewaarborgd	
moeten	worden.	En	vooral	ook	hoe	dat	dan	moet!		

Al	met	al,	2021	wordt	een	cruciaal	jaar	in	het	sociaal	domein,	waarin	de	PvdA	positief	kritisch	
gaat	meedenken.	Nieuwe	ideeën	en	aanpakken	steunen	we	graag,	maar	wel	als	ze	goed	
geregeld	zijn.	

Sport	en	Cultuur:	
Sportverenigingen	en	amateurkunstverenigingen	zorgen	voor	een	bruisend	en	vitaal	sport	-
en	cultureel	klimaat	en	zijn	van	grote	waarde	voor	onze	huidige	en	toekomstige	
samenleving.	Ze	maken	een	gemeente	bewezen	aantrekkelijk	om	te	wonen,	te	werken	of	te	
bezoeken.	Deze	verenigingen	en	hun	accommodaties	zijn	het	DNA	zijn	van	de	gemeente	
Oude	IJsselstreek	en	de	regio	Achterhoek.	

Daarom	willen	we	dat	deze	instellingen	toekomstbestendig	en	financieel	weerbaar	zijn.	Het	
ingezette	gemeentelijke	(subsidie)beleid	voorziet	onvoldoende	in	ondersteunende	
voorzieningen/maatregelen	die	de	sport	-en	amateurkunstverenigingen	kunnen	helpen	het	
hoofd	te	bieden	aan	deze	crisis.		

De	gemeenteraad	heeft	daarom	recentelijk	een	motie	aangenomen	waarin	het	college	
wordt	gevraagd	partijen,	publieke	organisaties	en	instellingen	in	onze	gemeente	(waarmee	
een	subsidierelatie	bestaat)	bijvoorbeeld	sport,	cultuur	-en	amateurkunstverenigingen	waar	
nodig	te	helpen	met	immateriële	en	materiële	ondersteuningsmaatregelen.	We	gaan	er	ook	
van	uit	dat	u	inmiddels	de	uitvoering	van	de	motie	ruimhartig	hebt	opgepakt	en	dat	geen	
enkele	vereniging	door	het	corona-ijs	zakt.	We	vernemen	graag	uw	inspanningen.	

Akkoord	van	Groenlo	en	motie	ZON:	

Alle	fracties	hebben	samen	met	raden	uit	de	Regio	Achterhoek	het	akkoord	van	Groenlo	
onderschreven	en	het	college	heeft	in	haar	coalitieprogramma	2018-2022	“met	lef	bouwen	
aan	de	toekomst”	de	ambitie	uitgesproken	heeft	om	in	2030	klimaat	neutraal	te	zijn.		

Maar	daarmee	zijn	we	er	nog	niet.	Voor	de	eerste	drie	zonneparken	op	natuur-	en	
landbouwgrond	hebben	we	inmiddels	een	verklaring	van	VVGB	afgegeven.	In	deze	raad	en	in	
de	samenleving	zijn	er	steeds	meer	bedenkingen	en	bezwaren	ontstaan	voor	het	opofferen	



van	(landbouw/natuur)grond	voor	de	realisatie	van	grote	zonneparken.	Tegelijkertijd	
constateren	we	dat	onze	zonne-doelstellingen	moeten	halen	(ook	op	het	land)	voor	het	
realiseren	van	de	klimaatdoelen.		

We	vinden	dat	de	gemeente	het	goede	voorbeeld	moeten	geven	en	ook	een	eigen	
(voorbeeld)	verantwoordelijkheid	heeft	(voorbeeld	Fr.	Daamenpad).	Daarom	stellen	we	voor	
om	onbenutte	ruimten	in	eigendom	van	de	gemeente	te	benutten	voor	zonnepanelen,	zoals	
op	daken	van	scholen,	sportaccommodaties	en	andere	panden	in	gemeentelijk	bezit,	
parkeerplaatsen,	en	op	(intergemeentelijke)	bedrijventerreinen.	Als	dekking	voor	deze	
investering	van	1	miljoen	euro	gebruiken	we	de	algemene	reserve.	De		energie-inkomsten	
vloeien	weer	terug	waardoor	er	revolving	fund	ontstaat	voor	nieuwe	energie-initiatieven.		

	

Versnellingsimpuls	in	de	Oude	IJsselstreek	

De	PvdA	acht	het	verstandig	dat	we,	gelet	op	de	situatie	waarin	we	ons	nu	bevinden,	grotere	
stappen	zetten	op	de	beleidsterreinen	die	aansluiten	bij	de	moties	genoemd	in	de	
aanbiedingsbrief/raadsvoorstel	VJN-2021	

• Motie	6	Bomen	erbij	in	de	Oude	IJsselstreek	

• Motie	8	Wonen	en	woningbouw	in	de	Oude	IJsselstreek	

• Motie	9	Versterking	toeristische	economie	

• Motie	10	Op	weg	naar	een	vitaal,	leefbaar	en	toekomstig	buitengebied	

Naast	het	ingezette	beleid	zoals	verwoord	in	de	voorjaarsnota	is	het	noodzakelijk	dat	er	
additionele	ondersteunende	maatregelen	worden	ingezet.	De	PvdA	is	bereid	om	extra	
investeringen	te	doen	die	bijdragen	aan	een	toekomstbestendige	gemeente	Oude	
IJsselstreek.	De	ervaring	leert	dat	de	gemeente	vaak	een	cruciale	(voortrekkers)	rol	moet	en	
kan	vervullen.	Juist	nu	de	Covid19	de	economie	op	z’n	grondvesten	doet	trillen	en	beleid	
mogelijk	stagneert	is	de	gemeente	aan	zet.		

Daarom	willen	we	anticyclisch	investeren	(conform	opmerking	vjn	pag.	24,	3e	alinea).		

Bijvoorbeeld	in	de	bouw	van	woningen.	Met	deze	investeringen	kunnen	achterstanden	
worden	ingehaald,	kan	de	bouwsector	in	de	Oude	IJsselstreek	sneller	uit	een	crisis	komen	en	
voldoen	we	aan	de	woningbouwbehoefte	voor	de	toekomst	door	nieuwe	uitleglocaties	te	
ontwikkelen.	(zie	pagina	24	vjn	mbt	Rapport	van	universiteit	van	Wageningen,	de	
Achterhoek	wordt	de	nieuwe	Voorhoek).	Het	college	refereert	weliswaar	aan	het	rapport	
van	Wageningen,	maar	geeft	niet	aan	hoe	zij	dit	denkt	uit	te	rollen.	Met	ons	
versnellingsvoorstel	wordt	wat	dat	betreft	het	college	op	haar	wenken	bedient.	

Daarnaast	willen	we	middelen	vrij	maken	om	de	kwetsbaarheid	en	afhankelijkheid	van	de	nu	
nog	sterke	(eenzijdige)	maakindustrie	te	doorbreken.	Dit	in	lijn	met	het	ingezette	beleid	ten	
aanzien	van	het	toerisme	en	de	recreatie.	

Verder	vinden	we	het	van	belang	dat	de	visieontwikkeling	van	Gendringen	niet	alleen	
inhoudelijk	maar	ook	in	financiële	zin	mogelijk	wordt	en	dat	woningbouw	en	de	nieuwbouw	
van	het	IKC	ook	onderdeel	uitmaakt	van	deze	visieontwikkeling.		

Kortom,	aanjagen	en	het	voortouw	nemen.	



Zoals	gezegd	trekt	de	coronacrisis	een	zware	wissel	op	de	Nederlandse	economie.	Zo	is	de	
Nederlandse	en	Oude	IJsselstreekse	bouwproductie	nog	steeds	niet	hersteld	van	de	vorige	
crisis,	en	het	krimpbeleid.		

Gelukkig	varen	we	nu	voorzichtig	een	andere	koers.	Genoeg	reden	om	de	woningbouw	met	
kracht	aan	te	jagen	en	versneld	op	te	pakken,	maar	wel	in	balans	met	andere	
maatschappelijke	beleidsvelden	en	-doelen	(denk	aan	de	motie	6	Bomen	en	input	die	
samenleving	gegeven	heeft	op	de	Visie	op	Landschap,	kern:	behoud	en	versterk	het	groen	in	
het	buitengebied	en	de	kern.	Videoverslag	van	15	juni	jl.	onlangs	ontvangen).	Dit	betekent	
dat	we	als	Raad	en	College	steeds	de	afweging	moeten	maken	of	deze	balans	er	is,	of	niet!	In	
algemene	zin	hebben	we	goede	afwegingscriteria,	deze	behoeven	ook	geen	nadere	
specificatie.	Een	vooruitziende	blik,	gewijzigde	maatschappelijke	opvattingen	maken	dat	
voor	het	bouwplan	Emmastraat/Julianaplein	een	uitzondering	geldt.	Hier	is	er	geen	balans	
met	de	andere	beleidsdoelen,	het	standpunt	van	de	PvdA	is	mbt	tot	dit	plan	vanaf	het	begin	
al	duidelijk,	niet	doen,	niet	doen	zodat	de	energie	aan	andere	plannen	gegeven	kan	worden.	

Om	het	grote	woningtekort	in	te	lopen	is	het	noodzakelijk	om	naar	een	verhoging	en	
versnelling	van	de	jaarproductie	van	woningen	toe	te	gaan.	Daarvoor	is	een	flinke	over	
programmering	nodig,	er	vallen	immers	ook	bouwplannen	af,	en	er	zijn	ook	nieuwe	
uitleglocaties	per	grote	kern	gewenst.	Beginnen	in	Varsseveld	vanwege	de	economische	
kracht	van	Hofskamp.	(Zie	ook	opmerking	over	aantrekkelijke	woongebieden	in	Oost-
Nederland,	UNI	Wageningen	op	pagina	24)	

Sterke	markt,	sterke	gemeente:	

Om	deze	versnellingen	te	facilitairen	is	ook	aanjaaggeld	nodig.	Geld	voor	cofinanciering	bij	
subsidietrajecten,	strategische	aankopen,	om	knelpunten	op	te	lossen	om	nieuwe	
woningbouwlocaties	te	ontwikkelen	en	bestemmingsplanwijzigingen	te	versnellen.	
(voorbeeld	is	de	aankoop	door	de	gemeente	van	het	pand,	Deurvorst	in	Terborg	(destijds	
nog	een	rotte	kies),	deze	aankoop	heeft	als	hefboom	voor	woningbouw	gefungeerd,	gebouw	
is	daarna	weer	in	de	markt	afgezet	en	middelen	zijn	weer	terug	naar	de	gemeente	gevloeid.		

Geen	financiële	belasting	van	de	algemene	dienst:	

We	kennen	de	lokale,	maatschappelijke		-en	financiële	gevolgen	van	de	coronacrises	nog	
niet.	Het	is	niet	ondenkbaar	dat	de	financiële	tekorten	door	de	coronacrisis	toenemen.	De	
noodzakelijk	zorg	en	de	ondersteuning	van	welzijn,	sport	en	cultuur	moet	ook	in	financiële	
zin	gegarandeerd	blijven.	Daarom	willen	we	met	de	voorgestelde	maatregelen	in	financiële	
zin	de	exploitatie	van	de	algemene	dienst	niet	belasten.	Onze	reservepositie	is	meer	dan	
stabiel	en	kan	deels	(incidenteel)	worden	aangesproken	zonder	dat	we	in	de	gevarenzone	
komen.		

Ter	financiering	van	de	voorgestelde	aanpak	stellen	we	voor	de	algemene	reserve	voorlopig	
over	een	periode	van	2	jaar	voor	2	miljoen	euro	per	jaar	aan	te	spreken.	

Voorgestelde	maatregelen,	om	u	een	beeld	te	schetsen:	

• alle	afgeboekte	bouwplannen	uit	het	verleden	komen	in	aanmerking	voor	woningbouw;	

• nast	starters	en	senioren	wordt	ook	het	midden	segment	bedient;	

• (voormalige)	schoollocaties/winkels	komen	in	aanmerking	voor	woningbouw;		



• gemeente	neemt	daar	waar	nodig	zelf	het	bouwinitiatief	(regievoerder);	

• gemeente	is	bereid	om	strategische	locaties	en	gebouwen	te	verwerven;		

• additioneel	worden	voor	alle	grotere	kernen	(nieuwe)	uitleglocaties	voor	ruim	100	tot	
150	woningen	ontwikkeld,	te	beginnen	in	Varsseveld;		

• groen	wordt	versterkt	en	er	wordt	ingezet	op	aanleg	en	ontwikkeling	van	parken	in	om	
de	verschillende	kernen	(aansluiten	bij	motie	6	Bomen);		

• stoppende	agrariërs	worden	geholpen	(bijv.	dmv	aankoop	gronden	tbv	inzet	
ruilverkaveling	of	ander	doelen,	aansluitend	op	motie	10);		

• middelen	kunnen	aangewend	worden	voor	bijv.	extra	fte’s,	aanloop	en	
exploitatiebijdragen,	investeringen	aankopen	en	cofinancieringen	voor	ontwikkeling	en	
versnelling	nieuw	beleid	(voorbeeld	de	uitvoering	motie	toeristische	economie,	Motie	9);	

• de	algemene	dienst	wordt	niet	extra	belast	en	evt	baten	vloeien	terug	naar	de	algemene	
recerve;	

• via	de	gebruikelijke	verantwoordingscycli	vervult	de	gemeenteraad	haar	controlerende	
rol.	

Motto:	Niet	integraal	maar….In	balans	met	andere	beleidsvelden!!	

We	zien	in	de	dagelijkse	praktijk	een	gebrek	aan	verbinding	tussen	het	beleid	en	de	
uitvoering	(voorbeeld	woningbouw	Varsseveld,	C.Plan	Gendringen	&	IKC).	Op	hoofdlijnen	
besturen	en	de	uitvoering	op	afstand,	vereist	behalve	een	bepaald	besturingsmodel	ook	dat	
de	verschillende	beleidsvelden	met	elkaar	in	balans	moeten	zijn	en	elkaar	versterken.	Geen	
hokjes,	maar	flexibel	en	veranderbaar.	Daar	zetten	wij	graag	de	schouders	onder!	

Tot	zover	de	reactie	van	de	PvdA	op	de	VJN2020.		

We	nemen	kennis	van	de	B-rap	2020	en	stemmen	in	met	de	jaarstukken	2019	muv	punt	4b,	
dit	bedrag	€	244.00	wenden	we	graag	aan	voor	de	dekking	van	een	deel	van	motie	ZON	

Voordat	ik	de	twee	moties	ga	indienen	wil	ik	de	collega	fracties,	het	college,	mijn	
schaduwfractie,	de	ambtelijke	organisatie	en	de	samenleving	bedanken	voor	de	prettige	
samenwerking.		
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